
PROTOKÓŁ  Nr XIII/2011
Sesji Rady Gminy Manowo

odbytej w dniu 29 grudnia 2011 roku

Sesję  rozpoczęto  o  godz.  1103,  zakończono  o  godz.  1317.  Posiedzenie  odbyło  się  w sali 
posiedzeń UG Manowo.

Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 14 radnych wg załączonej listy obecności. 

Ponadto w obradach Sesji udział wzięli:
1. Wójt Gminy                            -     Roman Kłosowski
2. Sekretarz Gminy                     -    Irena Oleksy
3. Skarbnik Gminy                     -     Bożena Tomaszewska
4. Protokolant                             -    Anna Drabik
 

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych
list obecności.

Ad.I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji
Otwarcia XIII  Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy 
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 14 radnych. 

Nieobecny był radny Tadeusz Starzak – nb. usprawiedliwiona.

Do porządku obrad uwag nie wniesiono. 

I. Sprawy regulaminowe:
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji.
2. Przyjęcie protokołu XII Sesji Rady Gminy.
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym.
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym.
5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy.
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym.
7. Interpelacje i zapytania.
8. Trybuna obywatelska.

II. Sprawy problemowe:
1. Zatwierdzenie planów pracy Komisji Rewizyjnej oraz Rady Gminy na rok 2012.
2. Sprawozdania z pracy stałych komisji RG w II półroczu 2011 r. 
3. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) uchwalenia budżetu gminy Manowo na 2012 rok, 
b) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 

2012-2019,
c) zmian w budżecie gminy na 2011 rok,
d) zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Manowo na lata 2011-

2017,
e) uchwalenia Statutu Gminy Manowo,
f) zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe 

odprowadzanie ścieków,



g) uchwalenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego gminy Manowo dla farmy elektrowni wiatrowych w obrębach 
Bonin i Cewlino,

h) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
na 2012 rok,

i) przyjęcia harmonogramu realizacji zadań wynikających z „Gminnego 
Programu Przeciwdziałania narkomanii na lata 2011-2014” w roku 2012,

j) sprzedaży budynku mieszkalnego,
k) sprzedaży działki,
l) sprzedaży lokalu mieszkalnego,
m) odpłatnego nabycia działek,
n) odpłatnego nabycia działki.

4. Wolne wnioski i informacje.
5. Odpowiedzi na interpelacje.
6. Zakończenie.

Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XII Sesji Rady Gminy
Protokół XII Sesji Rady Gminy przyjęty został 14 głosami za (jednogłośnie).  

Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 
okresie międzysesyjnym
Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się 
następującymi sprawami:

� 21 grudnia odbyło się spotkanie opłatkowe w Rosnowie organizowane przez Klub 
Nestor.

� 21  grudnia  pełniłem  dyżur  w  UG  Manowo  oraz  uczestniczyłem  w  posiedzeniu 
stałych Komisji Rady Gminy.

Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym

Wójt przekazał następujące informacje:  
� Zostały rozliczone inwestycje, które realizowaliśmy z udziałem dofinansowania (oprócz 

placu w Wyszewie):
o  Schetynówkę w Kretominie realizowaliśmy wspólnie z Urzędem Miasta Koszalin i 

Starostwem Powiatowym. Nierozliczenie jej w terminie spowodowałoby problemy 
również dla Urzędu Miasta i Powiatu.

oKanalizacja  Kretomina  już  funkcjonuje.  Został  również  rozliczony  i  zwrócony 
gminie podatek VAT (926.000 zł).

� W ostatnim okresie mamy problemy z wodą w Boninie. Stan wody na dzień dzisiejszy 
jest dobry. Aktualnie trwają prace związane z płukaniem filtrów, jest zmieniona metoda 
napowietrzania.  Zamierzamy  przeprowadzić  modernizację  tej  hydroforni  –  2  firmy 
przygotowują projekt. 

� W  styczniu  ogłosimy  przetarg  na  wodociąg  w  Boninie  oraz  modernizację  świetlicy 
wiejskiej w Wyszeborzu. Uważam, że oferty będą niższe od środków zaplanowanych na 
ten cel w budżecie, co wpłynie na obniżenie deficytu budżetowego. Na rok 2012 mamy 
3  priorytetowe   inwestycje:  dwie  wyżej  wymienione  (są  już  podpisane  umowy  z 
Marszałkiem)  oraz  droga  powiatowa  do  Wyszeborza  (jest  podjęta  uchwała  oraz 
podpisane porozumienie, Starosta podpisał już umowę z Wojewodą). 

� Rozpoczęliśmy prace wstępne przy budowie stadionu w Manowie. W dniu wczorajszym 
koparka natrafiła  na 2 pociski  z  czasów II  wojny światowej i  musieliśmy przerwać 
prace. Czekamy na przyjazd saperów z Trzebiatowa. Mieszkańcy zadeklarowali pomoc 
w pracach przygotowawczych oraz  4  sponsorów:  p.  Sokalski  (6.000 zł),  p.  Miziołek 
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(pomoc w sprzęcie do 10.000 zł), p. Łuczkanin i Tartak Manowo (w ramach możliwości 
udostępni  sprzęt).  Chcieliby  powierzchnię  po  humusie  wypełnić  piachem,  aby  to 
poleżało do marca, by później wykonać prace drenarskie. Na tym skończą się prace 
gminy. Pozostałe wykonają specjaliści. Pan M. Kuźniarki zadeklarował, że wspólnie z 
innymi osobami wykonają montaż ogrodzenia. 

� 13  stycznia  będzie  przetarg  na sprzedaż  gruntów o  pow. 2,5  ha w Manowie,  cena 
wywoławcza – 140.000 zł.

� 24 stycznia odbędzie się przetarg na sprzedaż 3,5 ha ziemi w Rosnowie (pod wytwórnię 
biomasy).

� W lutym będzie I przetarg na sprzedaż działek budowlanych w Manowie. 
� W dniu 4 stycznia w godz. 9.00 - 13.00 nastąpi przerwa w dostawie wody związana z 

płukaniem sieci.

Ad.I.5 Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy
Następnie informację  o stanie finansowym Gminy przedstawiła Bożena Tomaszewska – 
Skarbnik Gminy. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Radna Grażyna Góral: czy ta należność dla PKS Koszalin za dowóz dzieci do szkoły jest za 
listopad?

Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: za październik, listopad i grudzień.

Jan Prus – Przewodniczący Rady: proszę, aby od stycznia informacja o stanie finansowym 
została już wykonana w formie rozszerzonej, żeby był jaśniejszy obraz.

Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: tak, od stycznia będzie już w nowej formie.

Ad.I.6 Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym

Brak

Ad.I.7.  Interpelacje i zapytania
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: 

� Znak  zakazu  parkowania  koło  bloku  11  i  7  w  Rosnowie  –  ten  temat  był  już 
wcześniej  poruszany.  Parkujące  samochody  uniemożliwiają  przejazd  innym 
pojazdom. Czy jest możliwość postawienia tego znaku? Proszę o podjęcie działań w 
tym kierunku. 

Radny  Tomasz  Padykuła:  czy  istnieje  możliwość  podjęcia  rozmów  z  podmiotem 
odpowiedzialnym  za  dostarczanie  energii  elektrycznej  do  Wyszeborza  w  sprawie 
przyłączenia Wyszeborza do sieci zasilającej Manowo? Obecna sieć nie spełnia swojej roli. 
Wystarczy mocniejszy wiatr i nie ma prądu 2 dni. Wiąże się to dla mieszkańców z wieloma 
niedogodnościami. Obecnie wiele urządzeń, również  piece są zasilane energią elektryczną. 

Wójt:  aktualnie  trwa  inwestycja  energetyczna,  która  prawdopodobnie  ten  problem 
rozwiąże. 

Radny Tomasz Padykuła: co się dziej dalej z projektem dotyczącym oświetlenia, o którym 
informowała  nas  radna  Daria  Stasiak.  W  Dęborogach  nadal  mieszkańcy  czekają  na 
oświetlenie. 
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Radna Grażyna Góral: 
� Oświetlenie  przy  budynku  Nr  12  w  Manowie  –  tam  jest  słup,  ale  nie  jest 

zainstalowana lampa. Mieszkańcy proszą o interwencję w tej sprawie. 

Radna Daria Stasiak: w jakim terminie zostanie podłączony Internet w Wyszewie?

Radny Konstanty Dańczak: 
� Po przeprowadzeniu kanalizacji w bardzo złym stanie znajdują się drogi szutrowe w 

Kretominie. 
� Mieszkańcy ul. Porzeczkowej wnioskują o lustro drogowe.

Radny Stanisław Turowski: czy zakończono już usuwanie usterek na Orliku w Boninie?

Ad.I.8 Trybuna obywatelska

p. Wojniusz – mieszkaniec Manowa: oświetlenie na osiedlu w Manowie – mijają 2 lata, a 
oświetlenia nadal nie ma. 

Wójt: wykonanie oświetlenia jest ujęte w budżecie i mamy pozwolenie na budowę. 

Paweł Teterycz – Sołtys Sołectwa Cewlino: 
� Dzisiaj ma być zatwierdzony budżet gminy Manowo. Pan Wójt mówił o 3 kluczowych 

inwestycjach:
o Co będzie z terenem sportu i rekreacji w Cewlinie – w budżecie na ten cel jest 

70.000 zł.
o Droga do p. Dzwonka – miała być w tym roku zrobiona. 
o Nie widzę zapisanego w budżecie etatu do klubu w Cewlinie. Pracownikowi 

30  marca  kończy  się  umowa.  3  marca  na  spotkaniu  Wójt  zapewniał,  że 
znajdą się środki na ten etat. 

o Wynajem  klubu  w  Cewlinie  –  proszę  o  wcześniejszą  informację  z  UG 
dotyczącą  terminów  wynajmowania.  Ułatwi  nam  to  organizację  imprez  i 
spotkań w klubie.

Paweł  Gajdzica  –  prezes  Stowarzyszenia  Miłośników  Koszalińskiej  Wąskotorówki: 
chciałbym przedstawić informację nt. naszych działań w tym roku oraz planów na przyszły 
rok. Bardzo dużym zainteresowaniem cieszyły się pociągi niedzielne do Manowa (w każdą 
niedzielę w ciągu wakacji). Jeżdżąc składem 5-wagonowym, do którego mieści się ok. 150 
osób  zdarzyło  się  kilkakrotnie,  że  nie  wszyscy  chętni  zmieścili  się  do  pociągu.  Kursy 
cieszyły się dużym zainteresowaniem. W tym roku udało się nam ułożyć kolejny kilometr 
torów w kierunku Rosnowa. Zawdzięczamy to Państwa pomocy, którą udzieliliście nam 
poprzez dzierżawę, dzięki której możemy tę działalność prowadzić jako Towarzystwo przy 
wsparciu różnych organizacji. W tym roku udało nam się pozyskać środki w wys. 30.000 zł 
od Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków – całe zadanie zrealizowaliśmy za kwotę 71.000 
zł (naprawa torów od stacji do kościoła i położenie torów w stronę Rosnowa). W tym roku 
chcemy kontynuować prace w kierunku Rosnowa, bo wszyscy kojarzą kolejkę z jeziorem 
Rosnowskim. Mamy nadzieję, że uda nam się turystycznie zaktywizować tę miejscowość. 
Mam nadzieję, że nasza współpraca równie dobrze będzie się układać w przyszłych latach. 
Zapraszam wszystkich Państwa na Sylwestra, który organizujemy wspólnie z Radą Sołecką 
w Manowie. Impreza odbędzie się na stacji w Manowie. O godz. 21.00 wyjeżdża pociąg z 
Koszalina. 

Barbara Zmuda-Trzebiatowska: 
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� W imieniu komitetu organizacyjnego zapraszam Państwa serdecznie na bal WOŚP 
do Rosnowa. Pan Wójt przeznaczył na licytację „jeden dzień bycia Wójtem”.

� Jest  nam  przykro,  że  na  grudniowym  kiermaszu  było  tak  mało  osób  spośród 
obecnych tu Państwa. Ważną rzeczą jest bycie i docenienie, że kilka organizacji robi 
coś dla gminy i ją promuje. Zachęcam do udziału w tego typu imprezach. 

Józefa Bieruta – Sołtys Sołectwa Manowo: 
� Dziękuję p. Wójtowi za zorganizowanie koparki i pomoc w oczyszczeniu źródeł w 

parku.
� Mieszkańcy  naszego bloku żądają,  aby  Wójt  nie  przysyłał  żadnych wykonawców 

oprócz  Pana  Zygmunta  Miziołka.  Inni  fachowcy  nie  wykonują  prac  zgodnie  z 
oczekiwaniami mieszkańców. 

Radny Konstanty Dańczak:
� Rada Sołecka Kretomino i radni zorganizowali imprezę Mikołajkową. Rozdaliśmy 60 

paczek. 6 paczek daliśmy dzieciom z ubogich rodzin.
� Zorganizowaliśmy również wspólnie z proboszczem spotkanie opłatkowe, w którym 

uczestniczyło 40 osób.
� W grudniu  odbudowaliśmy  spalony  kominek oraz  odmalowaliśmy  pomieszczenie 

świetlicy w czynie społecznym.

Krzysztof  Puścian  –  dyrektor  Gimnazjum  w  Manowie:  zapraszam  Państwa  na  I  Bal 
Charytatywny organizowany przez Radę Rodziców Gimnazjum w Manowie, który odbędzie 
się 28 stycznia w GOK w Wyszewie. Cena biletu za parę – 180 zł. Całość dochodu będzie 
przeznaczona na Gimnazjum w Manowie, na zmodernizowanie i wyposażenie świetlicy dla 
dzieci dojeżdżających. Zapisy prowadzimy w sekretariacie

I przerwa– 1135- 1212    

Po przerwie  głos  zajął  p.  Daniel  Załuski  –  projektant  w sprawie  uchwały  zmieniającej 
studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania  przestrzennego  gminy 
Manowo  dla  farmy  elektrowni  wiatrowych  w  obrębach  Bonin  i  Cewlino.  Uchwała  o 
przystąpieniu do zmiany była podejmowana w 2007 roku. W związku z prowadzonymi 
pracami  dotyczącymi  budowy  drogi  ekspresowej,  której  trasa  miała  przebiegać  przez 
środek farmy przez kilka lat  nie otrzymaliśmy uzgodnienia z  Generalnej Dyrekcji  Dróg 
Krajowych  i  Autostrad  Oddział  w  Szczecinie.  W  październiku  została  wydana  decyzja 
środowiskowa, która przyjęła wariant społeczny jako obowiązujący dla realizacji inwestycji 
i w związku z tym cała droga ekspresowa jest poza Manowem i Cewlinem. Dzięki temu 
mogliśmy  zakończyć  prace  nad  opracowaniem studium i  w  ciągu  2  miesięcy  zostanie 
Państwu  przekazana  do  zatwierdzenia  uchwała  w  sprawie  miejscowego  planu 
zagospodarowania  przestrzennego  dla  tej  farmy.  Obecnie  są  na  ukończeniu  prace 
dotyczące  lokalizacji  przyłącza  energetycznego.  Jest  to  kolejny  poważny  problem. 
Najprawdopodobniej będzie ostatnie wolne miejsce na podłączenie tej farmy w Dunowie. 
Firma Ibertrola zbudowała tam swoją część GPZ, w związku z tym ma pierwszeństwo do 
podłączenia się do tego GPZ. 
Zmiana  studium  była  kilkakrotnie  opiniowana  przez  Regionalną  Dyrekcję  Ochrony 
Środowiska. Firma sama pilnuje, aby odległości od zabudowy były minimum 500 m. W 
rzeczywistości dochodzą one co najmniej do 800 m. RDOŚ w ostatnim okresie zaostrzyła 
przepisy  w  zakresie  ochrony  ptaków  i  nietoperzy  –  musieliśmy  zrobić  monitoring. 
Elektrownie wiatrowe musieliśmy oddalić od skupisk nietoperzy. Kolejną trudność sprawił 
nam Wojewódzki Konserwator Zabytków, któremu zależy na Cewlinie, jako wsi zabytkowej, 
która jest bardzo dużą wartością dla gminy i warto ją chronić. Drugą kwestią była ochrona 
kościoła w Boninie. Szczegółowe informacje będą na etapie planu miejscowego, gdzie będą 
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wyznaczone linie odległości istniejącej zabudowy od projektowanej zabudowy w studium, 
odległości od obszarów przyrodniczo chronionych i zabytkowych. 

Dyskusja:
Paweł  Teterycz  –  Sołtys  Sołectwa  Cewlino:  obszar  4EE  to  obszar  dopuszczony  do 
elektrowni wiatrowych. On znajduje się bardzo blisko miejscowości, na trasie pomiędzy 
miejscowościami. Czy ten obszar nie zablokuje pewnych przedsięwzięć na przyszłość?

Daniel  Załuski  –  projektant:  obszar  jest  własnością  jednego  właściciela  –  Instytutu 
Ziemniaka. Oni nie przewidują tych terenów pod inną zabudowę niż wiatraki i rolnictwo. 
To co wynika z uzgodnień z Regionalną Dyrekcją Ochrony Środowiska – na całym terenie 
miedzy drogą i lasem nie będzie wiatraków. Wszystkie tereny podmokłe od północy też 
wypadają,  bo  tam są nietoperze  i  ptaki.  Ponadto  jest  minimum 500  m od  istniejącej 
zabudowy mieszkalnej i projektowanej w studium. Na etapie decyzji środowiskowej będzie 
wykonana mapa akustyczna –  w przypadku wiatraków będzie  występowała  kumulacja 
hałasu. Do tego dokłada się wiejące wiatry, które są mierzone od paru lat na masztach 
pomiarowych. Bierze się również pod uwagę typy maszyn i ich dopuszczalną wysokość (tu 
200 m). Te pomiary są nakładane i w porze nocnej nie może być przekroczone 45 decybeli. 

Paweł  Teterycz  –  Sołtys  Sołectwa  Cewlino:  to  znaczy,  że  ten  planowany  obszar  jest 
wykluczony?

Daniel  Załuski  –  projektant:  nie.  Zgodnie  z  nowelizacją  ustawy  o  planowaniu  i 
zagospodarowaniu  przestrzennym  z  ubiegłego  roku  w  studium  i  w  planie  ustala  się 
obszary, na których jest zakaz zabudowy (strefa buforowa) i strefa pod wiatraki. Ten teren 
jednocześnie jest strefą buforową i terenem pod wiatraki.

Paweł  Teterycz  –  Sołtys  Sołectwa  Cewlino:  tam  jest  jeszcze  granica  opracowania 
niezaznaczona kolorem różowym.

Daniel Załuski – projektant: to zostaje tak, jak było w starym studium – rolnictwo. 

Wójt: mówi się o nietoperzach i o ptakach, a w ogóle nie wspomina się o ludziach.

Daniel  Załuski  –  projektant:  p.  Wójt  ma  rację  –  do  tego  dochodzi.  We  wszystkich 
opracowaniach środowiskowych coraz rzadziej mówi się o ludziach. Są wieloletnie badania 
ptaków i nietoperzy. Dla Ibertroli przygotowywałem 2 inwestycje i jedna jest wstrzymana 
od 2004 (w Sztumie). Projektowanych było 17 wiatraków. Po pomiarach hałasu wyszła 
odległość minimum 800 m od zabudowy przy 12 wiatrakach. Ważne jest, że ta firma w tej 
chwili jest numerem 1 w Europie. Mają 2400 wiatraków na całym świecie i 5 elektrowni 
atomowych. Najważniejsze jest to, że oni budują i eksploatują. Ci, którzy eksploatują mają 
również monitoringi powykonawcze. Zbudowali wielkie farmy w: Kisielicach, Karcinie, w 
Bystrej koło Gdańska. Z tych monitoringów powykonawczych zawsze wychodzą obronną 
ręką,  czyli  jest  dobrze  –  nie  ma protestów mieszkańców,  jest  spokojnie.  Lubię  z  nimi 
pracować, bo nie ma kłopotów później. Cena jednego wiatrak – 8-10 mln. Gmina otrzymuje 
podatek w wys. 2% od budowli, czyli od słupa i fundamentu o wartości ok. 2-4 mln. 

Paweł Teterycz – Sołtys Sołectwa Cewlino: mamy bardzo złe doświadczenia jeśli chodzi o 
fermy wiatrowe. 

Daniel Załuski – projektant: mam nadzieję, że ta inwestycja ruszy. Przez 3 lata GDDKiA 
nie uzgadniała nam planu i studium. 

Radny Stanisław Turowski: czy wiadomo ile będzie wiatraków?
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Daniel Załuski – projektant: teoretycznie mieści się 12 wiatraków. Oni będą występowali 
do wójta o służebność przejazdu, przewozu ponadgabarytowych towarów. Warto pomyśleć 
o tym, które  drogi  utwardzić,  naprawić i  domówić się z  inwestorem. W Sztumie firma 
zbudowała nowy GPZ dla miasta – to dodatkowe zyski dla miasta. 

Ad.II.1. Zatwierdzenie planów pracy Komisji Rewizyjnej oraz Rady Gminy na rok 
2012

Jan Prus - Przewodniczący Rady: projekty planów pracy Rady oraz Komisji Rewizyjnej 
otrzymali wszyscy radni.  Czy są uwagi do planu pracy Komisji Rewizyjnej? – nie widzę, 
przechodzimy do głosowania.

W wyniku głosowania Plan pracy Komisji Rewizyjnej na 2012 rok został przyjęty 
jednogłośnie (14 głosów za). 

Następnie Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie Plan pracy Rady Gminy na 2012 
rok. Uwag do projektu planu nie zgłoszono.
Rada przyjęła plan pracy na 2012 rok jednogłośnie (14 głosów za). 

Ad.II.2. Sprawozdania z pracy stałych komisji RG w II półroczu 2011 r.

Sprawozdania z pracy stałych komisji Rady Gminy Manowo przedstawili:
- Grażyna Góral – Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej,
- Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów,
- Stanisław Turowski – Przewodniczący Komisji Rozwoju Gospodarczego.
- Andrzej Sokalski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej,

Sprawozdania z pracy komisji stanowią załączniki do niniejszego protokołu.

Ad.II.3. Podjęcie uchwał w sprawie: 
a) uchwalenia budżetu gminy Manowo na 2012 rok, 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku.
Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów: opinia RIO dot. 
projektu jest pozytywna, ale jest uwaga, że budżet nie jest zrównoważony – deficyt 
450.000 zł. Skład Orzekający stwierdził, że planowany sposób pokrycia deficytu 
jest zgodny z prawem. Komisja Budżetu i Finansów wielokrotnie spotykała się w 
sprawie budżetu i wynikiem tego jest właśnie ten projekt budżetu. Komisja 
pozytywnie opiniuje projekt budżetu.

Jan Prus – Przewodniczący Rady: temu projektowi budżetu Rada poświęciła
 bardzo dużo czasu i jeśli uda się osiągnąć plan, który budżet zakłada będziemy 
mieli powód do satysfakcji. 

Uchwała otrzymała Nr XIII/82/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

Następnie Wójt podziękował za przyjęcie budżetu gminy na 2012 rok, który 
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wspólnie z Radą będzie realizowany. 

b) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 
2012-2019,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.
Uchwała otrzymała Nr XIII/83/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

c) zmian w budżecie gminy na 2011 rok,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? 
Barbara Zmuda-Trzebiatowska: są faktury za 2010 rok na kwotę 85.000 zł za
chodnik i samolot w Rosnowie. Z wcześniejszych informacji wynikało, że cześć tych 
kosztów została uregulowana. Ile zostało jeszcze do zapłacenia?
Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: to jest już wszystko – faktura z 2010 r. 
została zapłacona w 2011 roku.
Radny Tomasz Padykuła: 465.000 zł (klub w Wyszeborzu) załączniku nr 7 do tej
uchwały jest zapisane na 2013 rok?
Bożena Tomaszewska – skarbnik gminy: tak, to będzie rozliczenie inwestycji. Prace 
rozpoczynamy w 2012 r.
Wójt: umowa jest już podpisana z Marszałkiem. Tu nie ma żadnych wątpliwości co 
do dofinansowania.
Radny Stanisław Turowski: czy podobna jest sytuacja z przyłączem wody Cewlino-
Bonin?
Wójt: tak.
Uchwała otrzymała Nr XIII/84/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

d) zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Manowo na lata 2011-
2017,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XIII/85/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

e) uchwalenia Statutu Gminy Manowo,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XIII/86/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

f) zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i zbiorowe 
odprowadzanie ścieków,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.
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Uchwała otrzymała Nr XIII/87/2011, podjęta została 12 głosami za, 
przy 2 wstrzymujących się. 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

g) uchwalenia zmiany studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego gminy Manowo dla farmy elektrowni wiatrowych w obrębach 
Bonin i Cewlino,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XIII/88/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

h) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych 
na 2012 rok,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XIII/89/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

i) przyjęcia harmonogramu realizacji zadań wynikających z „Gminnego 
Programu Przeciwdziałania narkomanii na lata 2011-2014” w roku 2012,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XIII/90/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

j)sprzedaży budynku mieszkalnego,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XIII/91/2011, podjęta została 14 głosami za  (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

k) sprzedaży działki,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XIII/92/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

l) sprzedaży lokalu mieszkalnego,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
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wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XIII/93/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

m) odpłatnego nabycia działek,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XIII/94/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

n) odpłatnego nabycia działki
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 22 grudnia
2011 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XIII/95/2011, podjęta została 14 głosami za (jednogłośnie). 
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych

Ad.II.4. Wolne wnioski i informacje

Sylwia Krępeć – Sołtys Sołectwa Wyszewo: 
� 9 grudnia w Wyszewie odbył się wieczór Mikołajkowy dla dzieci. Po raz pierwszy ze 

środków  sołeckich  udało  się  zaoszczędzić  kwotę  1500  zł.  Paczki  sfinansowali 
rodzice. W zabawie wzięło udział ok. 60 dzieci. Zakupiliśmy tylko kilka nagród na 
konkursy.  W dużej mierze pomógł nam Klub Płetwonurków „Mares” z Koszalina 
oraz pani ze świetlicy. 

� W ubiegłym roku po raz pierwszy wspólnie z Zarządem OSP zorganizowaliśmy tzw. 
„Sylwester pod chmurką”.  Mieszkańcom bardzo się to spodobało,  dlatego w tym 
roku również zorganizujemy taką imprezę. 

Radny Tomasz Padykuła:  dzieci  z  Wyszeborza wzięły udział  w konkursie  pn. „Listy  do 
Mikołaja” ogłoszonym przez Gazetę Wyborczą i  6 grudnia na łamach tej gazety zostały 
opublikowane. Dzieci z Wyszeborza zwyciężyły w tym konkursie i dostały prezenty. 

Radny  Sławomir  Jamka:  Rada  osiedla  wspólnie  z  Przedszkolem  Samorządowym  w 
Rosnowie w dniu 6 grudnia zorganizowała Mikołajki na Orliku, zakończone pieczeniem 
kiełbasek i wspólną zabawą. Udział wzięło ok. 80 dzieci.

Jan Prus – Przewodniczący Rady: spotkanie integracyjne odbędzie się 20 stycznia w klubie 
osiedlowym w Rosnowie. Koszt – 50 zł od osoby. Decyzję należy podjąć do 14 stycznia. 

Ad.II.5. Odpowiedzi na interpelacje

Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez:
- B. Zmudę-Trzebiatowską:
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� Znak zakazu parkowania – obiecuję, że te znaki zostaną ustawione na początku 
roku. 

- T. Padykułę:
� Sieć  energetyczna  –   aktualnie  zakład  energetyczny  dozbraja  naszą  gminę 

poprzez  sieć  energetyczną,  która  będzie  prowadzona  od  strony  Żydowa. 
Zapytam, czy jest możliwość zasilania również Wyszeborza. 

� Lampy bezprzewodowe –  sprawa jest nadal  aktualna.  Byłem na spotkaniu w 
Mielnie. Dyrektor Myśliwiec powiedział, że będzie nabór w I kwartale. Środki na 
dofinansowanie będą przeznaczone z rezerwy budżetowej. 

- G. Góral:
� Lampa  przy  budynku  nr  12  –  sprawdzimy  czy  po  remoncie  nie  jest  tam 

przewidywana lampa. 
- D. Stasiak:

� Internet –  odpowie p. Irena Oleksy.
- K. Dańczaka:

� Remont dróg szutrowych – po zakończeniu kanalizacji sukcesywnie będziemy te 
drogi utwardzali. 

- S. Turowskiego:
� Orlik –  jeszcze nie zostały zakończone prace reklamacyjne na Orliku w Boninie.

- P. Teterycza:
� Wydatki  w  budżecie  dot.  Cewlina  –  Cewlino  jest  ujęte  w  budżecie.  Nie  ma 

możliwości,  aby  ta  inwestycja  była  zrealizowana  w  roku  2012.  Umowę  z 
Marszałkiem podpiszemy nie wcześniej niż pod koniec III kwartału. Może nam 
się uda w 2012 roku przetarg rozstrzygnąć, ale jeśli chodzi o finansowanie to 
będzie to rok 2013. 

� Etat osoby zatrudnionej w świetlicy jest zaplanowany w planie finansowym GOK 
w Wyszewie.

� Wynajem klubu – wynika to ze zwykłego niedomówienia się. Nie mogę czuwać 
nad każdą sprawą. P. Osmulska zapisuje w kalendarzu terminy wynajmu klubu. 

� Droga  do  p.  Dzwonka  –  ta  droga  musi  być  zrobiona.  Destrukt  mogliśmy 
pozyskać na przełomie października i listopada. Pan Łuczkanin w niewielkim 
zakresie poprawił tę drogę. Ona musi być zrobiona z asfaltu lub z destruktu. 
Inny materiał nie sprawdza się w przypadku tej drogi. 

Irena Oleksy – Sekretarz Gminy: internet w Wyszewie będzie. Prawdopodobnie inwestycja 
jest zakończona, ale nie jest oddana do użytku. Podłączenie powinno nastąpić w styczniu. 
W sprawie podłączenia należy kontaktować się z p. Dawidem Włodarzem – dotyczy to osób, 
które mają podpisane przedwstępne umowy z TP. 

Wójt:  na drodze  powiatowej  do Wyszeborza  ITD  Zatrzymała  kierowcę  wiozącego piach. 
Mówiłem  to  na  zebraniu  z  mieszkańcami,  że  to  będzie  pewne  utrudnienie.  Chcemy 
pozyskać piach z naszej działki – prawo na to pozwala, my nie handlujemy tym piachem. 

Ad.II.5. Zakończenie
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął
Obrady XIII Sesji Rady Gminy Manowo.

Protokołowała: 
Anna Drabik
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